
 
 

SATIN ALMAYIP EVLAT EDİNMEK SORUNA ÇARE Mİ? 
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Bir süredir basında daha uzun süredir de 

sosyal medyada dönüp duran bir söylem var: 

'satın alma evlat edin.' Barınaklardaki 

sahipsiz köpeklerin sayısı düşünüldüğünde 

gün geçtikçe en sağduyulu yaklaşımın bu 

olduğuna yemin edecek insanların sayısı da 

doğal olarak artışta. Bu asil çağrının tüm sorunların çaresi olduğunu 

düşündükleri açık. Bir bakıma haklıymış gibi görünürken kendilerini haklı 

çıkarmak için temelde iki argümana sarılıyorlar: 

• Özellikle de safkan köpek üretimi bu kontrolsüz artışın temel nedenidir. 

• Bunun için ticari pet amaçlı köpek üretimine son verilerek insanların 

barınaklardan köpek evlat edinmeye yönlendirilmesi iki sorunun birden 

çözümü anlamına gelir. 

 

 Çocuk Esirgeme Kurumlarındaki kimsesiz çocuklar bize 

neyi hissetiriyorsa içinde canlı sevgisi olan herkes de 

barınaklarda ağlamaklı gözlerle parmakların arasından 

bakan köpekleri görünce aynısını hissediyor olmalı. Ancak 

insanlara artık çocuk yapmayacaksınız taa ki kimsesiz 

çocukların hepsinin bir evi oluncaya kadar diyebiliyor 

muyuz? Hayır!  

 



 
 

İnsanların duygularından yola çıkarak çok geniş bir kitleyi etkileyecek karar 

alınması aklı selim midir? Öyleyse çocuk yapmayı da bırakalım. 

Yetiştiriciler topyekün öcü mü? 

Bu söylemin dayandığı iddia köpek 

yetiştiricilerin hepsinin gözleri dönmüş 

bir şekilde para hırsıyla yanıp 

tutuştukları ve köpeklerini bir bakıma bu 

şekilde taciz ettikleri iddiasına 

dayanıyor. Sanki üretip üretip sokaklara atıyorlarmış gibi. 

Tabii ki işini hakkıyla yapan köpeklerini evladı gibi sevip, kollayıp doğan yavruları 

ellerinden geldiği kadar en doğru ailerle birleştiren yetiştiriciler olduğu gibi 

köpeğini yumurta makinası gibi görüp yıl boyunca sayısız batımla piyasaya bolca 

yavru pompalayan,  üstelik yavru alıcılarını dikkatsizce seçtiği için sıklıkla 

ömürlük aileleri ıskalayanlar da var. Tıpkı iyi ve kötü ebeven olanlar gibi. İkisini 

aynı kefeye koyarak aynı değerleri ve pratiği temsil ediyormuş gibi göstermek 

gerçekleri yansıtmıyor. 

Peki ya endemik ırklarımız? 

Köpek ırklarının çoğaltılmasının önüne 

geçmek deyince aklınıza sadece moda 

ecnebi ırklar geliyor olabilir. Halbu ki 

bu yerli endemik ırklarımızın da 

gelecek nesillere ulaşmasının önüne 

geçmekle eş anlamlı olduğunu 

görmemiz gerekiyor. Kangal ve Akkuş (Akbaş) Çoban Köpekleri, Orta Anadolu 



 
 

Sultan Tazısı, Aksaray Malaklısı, Doğu Karadeniz Çoban Köpeği ve Türk Kopoyu 

gibi pek çok ırkmızın gelecek 10 yıl içinde sonsuza dek yok olabilirler. Neden? 

Safkan köpek üretimine tü kaka dendiği için. 

Irklar da tarihin hediyesidir 

Safkan köpek üretimi aynı zamanda tarihin bir 

kesitinin de değerleri olarak önemlidir. Borzoi (Rus 

Kurt Tazısı) Bolşevik Devrimine kadar Rus 

aristokrasisinin avcı köpekleri olmuşlardır. Eğer 

dönemin Rus edebiyatından da vazgeçmeyi 

planlamıyorsak tarihin belli bir dönemine şahitlik 

etmiş düzinelerce köpek ırkına da sadece 

kapitalizmin tüketim ürünlerinden biriymiş gibi 

muamele yapmayı bırakmalıyız.  

Görev köpeği üretimi şakaya gelmez! 

Safkan köpek üretimi görsel ve 

davranışsal tahmin edilebilirlik 

prensibine dayalıdır. Köpeğin 

soyağacına bakarak bir sonraki neslin 

nasıl bir karaktere ya da çalışma 

kapasitesine sahip olacağını kestirmek 

önemlidir. Bu nedenle bazı ırklar çocuklu aileler için tercih edilenler arasında en 

yüksek sıradadırlar. Çünkü nesiller boyunca ne hayvana ne de insana agresyon 

göstermeyen bireylerden üretildikleri bilinmektedir.  



 
 

Başka bir ırk grup çalışma kapasitesinin eğilimleri nedeniyle arama-kurtarma ya 

da polis köpeği olmaya çok daha yatkındır.  

 Peki barınaklardan seçilenler dediğinizi duyar 

gibiyim. Elbette umulmadık cevherler her 

yerden çıkabilir; ancak en az iki yılınızı 

verdiğiniz bir eğitim sürecinde en uygun adayı 

seçtiğinizi bilmek maddi ve manevi daha doğru 

bir yatırım olmaz mı?  

 

Nasıl Kangal ya da Akkuş (Akbaş) Köpeği diğer çoban köpekleri arasından 

sivrilebildiyse bir Alman Çobanı, Malinois, Doberman ya da Rottweiler da aynı 

nedenlerden dolayı aranan ırklar olmuşlardır. Korumadan, arama-kurtarmaya, 

rehber köpeklikten eşlik köpekligine profesyonel bir sonuç bekliyorsanız bunları 

sokaklardan tutarlı şekilde toplayamazsınız. Kendi ulusal yetiştirme 

programlarınız da yoksa yurtdışına bağımlı olursunuz. 



 
 

Son olarak köpeklerin hepsini kısırlaştırıldığı, safkan köpek yetiştirme 

programlarının durdurulduğu bir dünyaya bir gün uyandığımızda barınaklardaki 

köpeklerin de birgün tükeneceğini tahmin edersiniz. O zaman köpeksiz ne 

yapacağız? İddia edildiği gibi kişisel kaprislerimiz için beslenmedikleri zaman. 

Dostumuz, iş arkadaşımız, kurtarıcımız, refakatçımız olmadıkları zaman.. 

 


